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Γειτονιές αειφόρου
κινητικότητας στον Στρόβολο

Ένα πιλοτικό πρόγραμμα προωθείται στον

δήμο Στροβόλου με τη συμμετοχή δημοτών

για να αλλάξει ο δήμος και να γίνει πιο

πράσινος πιο ανθρώπινος Εξασφαλίστηκαν
πόροι από ευρωπαϊκό πρόγραμμα 14
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Γειτονιές Αειφόρου Κινητικότητας
Ο Στρόβολος αλλάζει
πρασινίζει και γίνεται
πιο ανθρώπινος

Ο Αλέξανδρος
Χαραλαμπίδης

ια ασυνήθιστη για τα κυπριακά
δεδομένα αλλά άκρως ενδιαφέρουσα

πρόσκληση έλαβαν
πρόσφατα κάτοικοι Στροβόλου
Είχε τίτλο Με όραμα τις πρώτες
γειτονιές αειφόρου κινητικότητας

στο Δήμο Στροβόλου και κάτω από αυτόν
καταγράφονταν οι πρώτες σχετικές πληροφορίες για
την έναρξη των προσπαθειών για υλοποίηση ενός

πράσινου και άκρως φιλικού
προς το περιβάλλον προγράμματος

Αν ο τίτλος σε συναρπάζει
αναφερόταν στην πρόσκληση

συνέχισε την ανάγνωση και μοι
ράσου μαζί μας τις προσδοκίες
και τις ανησυχίες σου

Στο πλαίσιο της εθελοντικής
μας συμμετοχής στο Σύμφωνο
των Δημάρχων και της δέσμευσης

που έχουμε αναλάβει για την
υλοποίηση τοπικής στρατηγικής
για την Ενέργεια και το Κλίμα
διερευνούμε το ενδιαφέρον που

μπορεί να επιδείξετε για να μελετηθεί

η ανάπτυξη γειτονιών αειφόρου κινητικότητας
στην επικράτεια του Δήμου μας

Γειτονιές δηλαδή που θα χαρακτηρίζονται
από το αυξημένο ποσοστό πεζοδρομήσεων και
φυτεύσεων την ενθάρρυνση και διευκόλυνση της
μετακίνησης των πεζών και των ποδηλάτων αυξάνοντας

παράλληλα την προσβασιμότητα από όλους
χωρίς εξαιρέσεις τη διασφάλιση πρόσβασης στις

δημόσιες συγκοινωνίες και τον
περιορισμό της χρήσης ιδιωτικών

οχημάτων Με άλλα λόγια
πράσινες γειτονιές στο επίκεντρο

των οποίων θα βρίσκονται
οι βιώσιμες μεταφορές και η

ποιότητα ζωής των κατοίκων
Φανταστείτε να ζείτε σε μια

τέτοια γειτονιά Μπορεί να μη
μοιάζει με τη γειτονιά που κατοικείτε αυτή τη στιγμή

με τις κατάλληλες παρεμβάσεις όμως μπορεί
να μεταμορφωθεί σε κάτι παραπλήσιο που θα σας
επιτρέπει να κινηθείτε με ασφάλεια στα πεζοδρόμιά
της να απολαύσετε το πράσινο διαβάζοντας ένα

βιβλίο σε ένα παγκάκι ή παίζοντας με τα παιδιά
σας να πάρετε εύκολα και έγκαιρα το λεωφορείο
της γραμμής και πολλά άλλα που θα χαιρόμασταν
να μοιραστείτε μαζί μας

Αν είσαι δημότης η οργανωμένο σύνολο στην
επικράτεια του Δήμου μας και θα ήθελες να δεις τη
γειτονιά σου να μετατρέπεται σε γειτονιά αειφόρου
κινητικότητας συμπλήρωσε σχετική φόρμα και
επίτρεψέ μας να επικοινωνήσουμε μαζί σου για να

μας πεις περισσότερα
Η ανταπόκριση των δημοτών και των οργανωμένων

συνόλων θα αξιολογηθούν από τον Δήμο
με την τεχνική υποστήριξη του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου

Κύπρου και του Ενεργειακού Γραφείου
Κύπρου

Εντός του 2021

η υλοποίηση του έργου
Ρεαλιστικά ομιλούντες πότε προβλέπετε να

έχουμε τις πρώτες γειτονιές αειφόρου κινητικότητας

στονΣτρόβολο και πότε σε άλλους Δήμους

Υποθέτουμε ότι στοχεύετε στην επέκταση
του προγράμματος
Όπως προανέφερα σκοπός μας είναι να επιλεγεί

εντός του καλοκαιριού μια γειτονιά όπου θα εφαρμοστεί
το πιλοτικό πρόγραμμα Έτσι τον Σεπτέμβριο

κατά την Ευρωπαϊκή Εβδομάδα Κινητικότητας θα

οργανώσουμε μια εκδήλωση όπου θα εφαρμόσουμε
κάποια απλά μέτρα για να δουν οι Δημότες πώς θα
είναι στην πράξη μια γειτονιά αειφόρου κινητικότητας
Αν όλα προχωρήσουν όπως αναμένουμε εντός του
2021 θα εξευρεθούν τα απαραίτητα κονδύλια για να

εφαρμοστεί το έργο και να μετατραπεί η περιοχή σε

μια γειτονιά αειφόρου κινητικότητας
Το συγκεκριμένο πρόγραμμα έχει εφαρμοστεί
σε άλλες χώρες Ποιες είναι αυτές και πώς το
αντιμετώπισαν οι εκεί κάτοικοι
Το συγκεκριμένο πρόγραμμα έχει εφαρμοστεί σε

διάφορες χώρες παγκοσμίως Συγκεκριμένα έχει εφαρμοστεί
στο Μιλάνο την Αθήνα το Μπράιτον αλλά και στο

Σαν Φρανσίσκο Ωστόσο η κάθε χώρα έχει τη δική της
κουλτούρα τοπική αρχιτεκτονική και τον δικό της αστικό

σχεδιασμό όσον αφορά τις οικιστικές γειτονιές Π αυτούς
τους λόγους το πρόγραμμα έχει γίνει με διαφορετικό
τρόπο σε κάθε χώρα και σε κάποιες πόλεις οι παρεμβάσεις

είναι προσωρινές ενώ σε άλλες είναι μόνιμες
Παρόλα αυτά οι κάτοικοι τής κάθε περιοχής φαίνεται
να αγκαλιάζουν τα εν λόγω προγράμματα και να θέλουν
να συνεχίσουν να ζουν με αυτή τη νέα πραγματικότητα

Πιλοτικό πρόγραμμα
προωθείται από
τον καθηγητή του
ΤΕΠΑΚ Αλέξανδρο
Χαραλαμπίδη

Ελπίζουμε στη θετική ανταπόκρισή σου

Θετική ανταπόκριση στη σχετική πρόσκληση
υπήρξε και έτσι η αντίστροφη μέτρηση για τη δημιουργία

των πρώτων γειτονιών αειφόρου κινητικότητας
στον Στρόβολο έχει αρχίσει

Εμπνευστής και καθοδηγητής της όλης προσπάθειας

για δημιουργία πράσινων γειτονιών
είναι ο Αλέξανδρος Χαραλαμπίδης αναπληρωτής
καθηγητής και πρόεδρος τους Τμήματος Χημικών
Μηχανικών του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου

ΤΕΠΑΚ και ένας εκ των ιδρυτών της Chrysalis
LEAP του πρώτου επιταχυντή ιδεών accelerator για
πράσινες ιδέες στην Κύπρο ενώ είναι ορισμένος από
το Υπουργικό Συμβούλιο ως εκπρόσωπος της Κύπρου

στο Member State Configuration του European
Institute of Innovation EIT Είναι πτυχιούχος της
Μηχανολογικής Μηχανικής και κάτοχος διδακτορικού

τίτλου από το Imperial College London ενώ

εργάστηκε επίσης στο Πανεπιστήμιο του Τόκυο
στο Υπουργείο Ενέργειας Εμπορίου Βιομηχανίας

και στον Κυπριακό Οργανισμό Προσέλκυσης
Επενδύσεων

0 Αλέξανδρος Χαραλαμπίδης δίνει περισσότερες

πληροφορίες για την όλη προσπάθεια στη
συνέντευξη που παραχώρησε στον Φ

Τι ακριβώς ζητάτε από τους δημότες του
Στροβόλου να πράξουν ώστε να μετατραπεί
η γειτονιά τους σε γειτονιά αειφόρου κινητικότητας

πέρα από το να εκδηλώσουν ενδιαφέρον

για συμμετοχή στην όλη προσπάθεια
Το πιο σημαντικό βήμα για τη μετατροπή μίας

γειτονιάς αειφόρου κινητικότητας είναι όντως το

ενδιαφέρον των δημοτών αφού χωρίς το ενδιαφέρον

τους δεν θα μπορούσαμε να προχωρήσουμε
στην υλοποίηση του έργου Αναμένουμε από τους
δημότες να αγκαλιάσουν την ιδέα και να αναπτύ

ι—Ζ

êê Πολλοί δημότες ανταποκρίθηκαν

θετικά σε
πρόσκληση και υπέβαλαν

μάλιστα ενδιαφέρουσες
εισηγήσεις

ξουν μία θετική προσέγγιση προς το αυτό το έργο
αφού στοχεύει στο να βελτιώσει την καθημερινότητα

τους με ένα πρωτότυπο τρόπο για τα δεδομένα
της Κύπρου

Από τη μέχρι σήμερα επικοινωνία που είχατε

με δημότες καταγράφετε ενδιαφέρον
από μέρους τους Έχουν υποβάλει κάποιες
εισηγήσεις ενδιαφέρουσες Ποιες είναι αυτές
Οι δημότες του Στροβόλου έδειξαν μεγάλο ενδιαφέρον

προς το ερωτηματολόγιο που τους δόθηκε
όπου και λάβαμε πέρα των 90 απαντήσεων μέσα
σε μόλις 3 εβδομάδες Κάποιες από αυτές περιλάμβαναν

ενδιαφέροντα σχόλια για μονοδρομήσεις

δρόμων πεζοδρομήσεις μειωμένη πρόσβαση
οχημάτων σε γειτονιές ποδηλατοδρόμοι και οι
συνοικιακοί δρόμοι πρέπει να είναι στην ουσία πάρκα

μέσα από τα οποία να επιτρέπεται η πολύ αργή
διακίνηση οχημάτων και τα παιδιά μας πρέπει να

μπορούν να παίξουν μέσα στους δρόμους Τέτοιες
εισηγήσεις μάς δείχνουν ότι υπάρχει η ανάγκη από

την πλευρά των δημοτών για αυτό που προτείνουμε
Μας χαροποιεί ιδιαίτερα το ενδιαφέρον του κόσμου
για τη μετατροπή γειτονιών σύμφωνα με τα πρότυπα
αειφορίας και βιωσιμότητας

Τι χαρακτηριστικά πρέπει να έχει μια γειτονιά

ώστε να επιλεγεί για ένταξή της στο
πρόγραμμα
Έχουμε υποβάλει συγκεκριμένα κριτήρια αξιολόγησης

που θα βοηθήσουν στη διαδικασία επιλογής

της γειτονιάς όπου θα εφαρμοστεί το πιλοτικό
πρόγραμμα Είναι η πρώτη φορά που μια γειτονιά
θα μετατραπεί σε γειτονιά αειφόρου κινητικότητας
στην Κύπρο για αυτό ορίσαμε ως κριτήριο οι γειτονιές

που θα αξιολογηθούν να είναι σχετικά μικρές
με μικρό αριθμό κατοίκων θεωρούμε πως αν το
πιλοτικό πρόγραμμα έχει μια ελεγχόμενη κλίμακα
θα μπορέσει να εφαρμοστεί πιο εύκολα Επίσης οι

γειτονιές που θα επιλεγούν για επιπλέον αξιολόγηση
θα πρέπει να έχουν προοπτική να μονοδρομηθούν
για τις ανάγκες της βελτίωσης της βιώσιμης κινητικότητας

χωρίς να επιβαρύνουν το περιβάλλον οδικό
δίκτυο Οι υφιστάμενοι χώροι πρασίνου αποτελούν
ένα επιπλέον κριτήριο για την επιλογή μιας γειτονιάς

Επιπρόσθετα μέσα από τις απαντήσεις
στα ερωτηματολόγια και την ανταπόκριση

των δημοτών στο κάλεσμα του

Δήμου καταγράψαμε τις οδούς και
ταχυδρομικούς κώδικες των δημοτών
που ενδιαφέρθηκαν Άρα ο αριθμός
των ενδιαφερομένων σε κάθε γειτονιά
είναι ένα εξίσου σημαντικό κριτήριο
Αφού μαζέψαμε και αναλύσαμε όλες τις
πληροφορίες καταλήξαμε στις πιο κατάλληλες

γειτονιές για επί τόπου επίσκεψη και περαιτέρω
αξιολόγηση

Τι ακριβώς αλλάζει σε μια γειτονιά μόλις βαφτιστεί

σε γειτονιά αειφόρου κινητικότητας
Μία γειτονιά βαφτίζεται σε γειτονιά αειφόρου

κινητικότητας όταν οι πεζοί οι ποδηλάτες και οι

οδηγοί αυτοκινήτων αλληλοεπιδρούν σε ένα ενιαίο
σύστημα Μια τέτοια γειτονιά χαρακτηρίζεται από το

Εξασφαλίστηκαν
πόροι από

ευρωπαϊκά προγράμματα

αυξημένο ποσοστό πεζοδρομήσεων και φυτεύσεων
καθώς κι από την ενθάρρυνση και διευκόλυνση
της μετακίνησης των πεζών και των ποδηλάτων
Παράλληλα σε μια γειτονιά αειφόρου κινητικότητας

εξασφαλίζεται η πρόσβαση στις δημόσιες
συγκοινωνίες και ταυτόχρονα περιορίζεται η χρήση
ιδιωτικών οχημάτων

Έχετε εντοπίσει τέτοιες γειτονιές στονΣτρόβολο
Σε πρώτο στάδιο με πόσες τέτοιες

γειτονιές θέλετε να ξεκινήσει το πρόγραμμα
Έχουμε ήδη εντοπίσει 3 τέτοιες γειτονιές στον

Στρόβολο που έχουν κριθεί κατάλληλες για το
πρόγραμμα

και από τις οποίες υπήρξε αυξημένο ενδιαφέρον

από τους κατοίκους Σε αρχικό στάδιο θα

επισκεφτούμε τις εν λόγω γειτονιές για να δούμε επί
τόπου την υφιστάμενη κατάσταση των δρόμων και

τη σχέση με τα σπίτια και τη χωροταξική διάταξη
της περιοχής Κατά τη διάρκεια των καλοκαιρινών

μηνών θα επιλεγεί μια γειτονιά για το πιλοτικό
και θα προσεγγίσουμε τους δημότες με

σκοπό να εξασφαλίσουμε τη στήριξη
όλων των κατοίκων της επιλεγμένης
γειτονιάς
Τι ήταν αυτό που σας οδήγησε στον
Στρόβολο και όχι σε κάποιο άλλο
Δήμο

Ό Δήμος Στροβόλου συμμετέχει
στο Ευρωπαϊκό Σύμφωνο των Δημάρχων

και δεσμεύτηκε να αναλάβει την υλοποίηση
τοπικής στρατηγικής για την Ενέργεια και το Κλίμα
Έτσι και εμείς βλέποντας την προσπάθεια του Δήμου

για πιο πράσινες και βιώσιμες γειτονιές αλλά
και λόγω συνεργασίας του Δήμου με το Τεχνολογικό
Πανεπιστήμιο Κύπρου και με το Ενεργειακό Γραφείο
Κύπρου οδηγηθήκαμε κοντά του για μια πρώτη πιλοτική

εφαρμογή γειτονιάς αειφόρου κινητικότητας
στην Κύπρο
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ΘΕΤΙΚΗ Η ΑΝΤΑΠΟΚΡΙΣΗ ΤΩΝ ΔΗΜΟΤΩΝ

Ποιες δυσκολίες προβλέπετε ότι θα αντιμετωπίσετε στην υλοποίηση του προγράμματος στον
Στρόβολο και πώς προετοιμάζεστε για να τις αντιμετωπίσετε
Η συνεργασία με τους δημότες πρέπει να θεωρηθεί ως η πιο μεγάλη πρόκληση Χωρίς τη στήριξη όλων

των δημοτών ένα τέτοιο εγχείρημα δεν μπορεί να προχωρήσει Είναι σημαντικό να διασφαλιστεί η μακροπρόθεσμη

επιτυχία του έργου μέσα από την ενεργή συμμετοχή των κατοίκων Ωστόσο η ανταπόκριση που

λαμβάνουμε μέχρι στιγμής είναι θετική και πιστεύουμε πως δεν θα αντιμετωπίσουμε ιδιαίτερες δυσκολίες
Για τηνεφαρμογή του συγκεκριμένου προγράμματος σεμια γειτονιά προφανώς απαιτείται και ανάλογη

υποδομή Υπάρχουνστη διάθεση σας κονδύλια για κάπ τέτοιο και εάνναι από πού προέρχονται
Για το πρώτο στάδιο της υλοποίησης ήδη έχουν εξασφαλιστεί κάποιοι πόροι από Ευρωπαϊκά Προγράμματα

όπως το ΕΓΓ Climate-KIC για να μπορέσουμε να εφαρμόσουμε κάποια προσωρινά μέτρα Έχοντας
όμως την στήριξη της επιτρόπου Περιβάλλοντος στο όλο εγχείρημα και λαμβάνοντας υπόψη τους στόχους της
Κυπριακής Δημοκρατίας σχετικά με την Ενέργεια και το Κλίμα θεωρώ ότι οι κατάλληλοι πόροι θα εξευρεθούν

Πώς θα γίνεται ο έλεγχος για τηνπορεία υλοποίησης του προγράμματος
Το όλο πρόγραμμα χωρίζεται σε 2 φάσεις στην επιλογή της περιοχής και στη μετατροπή της σε γειτονιά

αειφόρου κινητικότητας Κατά το στάδιο της επιλογής ο συντονισμός και η παρακολούθηση θα γίνεται
από το ΤΕΠΑΚ και το Ενεργειακό Γραφείο Κύπρου Η μετατροπή όμως θα γίνει με βάση τις διαδικασίες του
Δημοσίου και άρα θα ελέγχεται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Κράτους

Ποιοι οι συνεργάτες σας στην όλη προσπάθεια Βοήθεια θα έχετε και από φοιτητές
Στην όλη προσπάθεια εμπλέκονται οι Δημότες και το προσωπικό του Δήμου του ΤΕΠΑΚ του Ενεργειακού

Γραφείου Κύπρου Να σημειωθεί ότι ήδη έχουν επιδείξει ενδιαφέρον αρχιτέκτονες και μηχανικοί για
να εμπλακούν στην όλη προσπάθεια
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Μία πανοραμική φωτογραφία της Λεμεσού από το γνωστό φωτογράφο Φώσκολο Ο ερευνητής εΕηγεί πώς τη χρονολόγησε γύρω στο 1885 Πηγή φωτογραφίας Αρχείο Χριστάκη Σεργίδη

Ο Χριστάκιχ Σεργίδης και η ανάγκη να ερευνά τον χώρο

Η περιπέτεια της χρονολόγησης παλιών φωτογραφιών
Αρκετές

μαυροασπρες φωτογραφίες
τοπίων βλέπουμε να κοσμούν

τους τοίχους της οικίας
του αρχιτέκτονα ερευνητή Χριστάκη

Σεργίδη Προτού περάσουμε στη
μελέτη του πάνω σε αυτές μας μιλά για
την οικία του ένα κτίσμα της δεκαετίας
του 60 δείγμα κυπριακού μοντερνισμού
στη Λεμεσό Τονίζει ότι είναι κι αυτό μία
μαρτυρία της ανάγκης που ένιωθε τότε η
κοινωνία να απαγκιστρωθεί από το μοτίβο

του κλασικισμού 0 ίδιος προσπάθησε
να μην αλλοιώσει τον χαρακτήρα του κτίσματος

σε πείσμα τον καιρών Αυτό το
σπίτι όπως και πολλά άλλα στη Λεμεσό

τη δεκαετία του 60
θεωρείτο μοντέρνο
και εξέφραζε κάποια
ανάγκη συνυφασμένη

με τις κοινωνικοοικονομικές

πολιτικές και πολιτιστικές

συνθήκες της
εποχής Δυστυχώς
όμως σήμερα βλέπω
μια τάση να τα καταστρέφουμε

το ένα πίσω

από το άλλο παραγνωρίζοντας ότι είναι

κομμάτι της ταυτότητάς μας ότι δεν
ήρθαμε ξαφνικά από τον Αρη αλλά έχουμε

μια ιστορική συνέχεια που οφείλουμε
να την ξέρουμε και να την κληροδοτήσουμε

Με προβληματίζει αυτό το θέμα
και ασχολούμαι αυτό το διάστημα με την
προώθηση του

Φωτογραφία του Φώσκολου
Ως αρχιτέκτονας τον απασχολεί πάρα

πολύ η έννοια του χώρου πάντοτε
καθορισμένος από τις κοινωνικοοικονομικές

πολιτικές και πολιτιστικές συνθήκες

μιας εποχής Μελετά μανιωδώς το
παρελθόν σε σχέση με τον χώρο της
Λεμεσού πάντοτε προσπαθώντας να
εξάγει χρήσιμα συμπεράσματα τόσο
από τα λάθη όσο και τα επιτεύγματα
ώστε να βοηθηθεί τονίζει το μέλλον
Μέσα σε αυτή του την προσπάθεια παρουσιάζει

μεγάλο ενδιαφέρον ο τρό

Του
Παύλου
Νεοφύτου

Τα μηνύματα που έρχονται από το παρελθόν θα πρέπει να μας
προβληματίζουν πάντοτε αναφέρει στον Π 0 αρχιτέκτονας ερευνητής

Χριστάκης Σεργίδης

πος με τον οποίο χρονολογεί και ταυ
τοποιεί παλιές φωτογραφίες Για να
πάρουμε μια γεύση για τον τρόπο που
δουλεύει ο Χριστάκης Σεργίδης ανασύρει

από το αρχείο του μία πανοραμική

φωτογραφία της Λεμεσού στην
ουσία είναι τρεις φωτογραφίες ενωμένες

από τον γνωστό φωτογράφο Φώσκολο

Αναφέρει ότι χονδρικά και
στρογγυλεμένα τη χρονολόγησε γύρω
στο 1885 τονίζοντας ότι η διαδικασία
που τον οδήγησε στο συμπέρασμα αυτό

δεν ήταν τόσο εύκολη υπόθεση Στη
συνέχεια και για χάρη του ρεπορτάζ ο
Χριστάκης Σεργίδης θα ξηλώσει το νήμα

ώστε να κατανοήσουμε από ποιους

λαβύρινθους μπορεί να περάσει μία
έρευνα φωτογραφίας για να προσεγγι¬

στεί η αλήθεια και να διορθωθεί όπως
συνηθίζεται η παραποίησή της

Εγώ συνήθως και λόγω του ειδικού
ενδιαφέροντος μου παρατηρώ τα κτήρια
και άλλες κατασκευές για τις οποίες αν
και τις περισσότερες φορές φτωχές ή και
μερικές φορές ανακριβείς υπάρχουν κάποιες

σχετικές πληροφορίες σε γραπτές
πηγές Όμως ας πάρουμε τα πράγματα
από την αρχή Στη συγκεκριμένη φωτογραφία

του Φώσκολου διακρίνω ένα κτήριο

που σύμφωνα με μία πολύ αξιόπιστη
πηγή κτίστηκε στα 1890 Παρατηρώντας
όμως την περιοχή του Παλιού λιμανιού1
διαπίστωσα ότι πολλά έργα τα οποία υπολόγιζα

ότι είχαν εκτελεστεί πριν το 1890
δεν υπήρχαν στη φωτογραφία Για να μην
πολυλογώ μεταξύ άλλων στοιχείων που

ερεύνησα ηταν το καμπαναριό της εκκλησίας

της Παναγίας της Καθολικής το
οποίο είναι ένα στη φωτογραφία αντί δύο
που υπήρχαν πριν η παλιά εκκλησία κατεδαφιστεί

μεταγενέστερα το 1954 Φυσικά

είναι γνωστό ότι το δεύτερο κωδωνο
στάσιο ανεγέρθηκε αργότερα από το πρώτο

σε δεύτερη φάση Έπρεπε λοιπόν να
διερευνήσω εάν το ένα καμπαναριό στη
φωτογραφία οφείλεται σε κάποιο τερτί
πι του φακού του φωτογράφου οπότε
έπρεπε να εξεταστεί η ακριβής θέση που
λήφθηκε η φωτογραφία και το εύρος του
φακού του φωτογράφου Από μία πρώτη
εκτίμηση διαφάνηκε ότι για να συμπίπτουν

τα δύο καμπαναριά με βάση παλιούς

χάρτες θα έπρεπε η φωτογραφία να
είχε ληφθεί δυτικά της αποβάθρας Η φωτογραφία

αυτή στην ουσία αποτελείται
από τρεις φωτογραφίες που έχουν ενωθεί

Για να βεβαιωθώ αποτάθηκα στον
Κυριάκο Θεμιστοκλέους ειδικό επιστήμονα

και ερευνητικό συνεργάτη στο Τμήμα
Πολιτικών Μηχανικών στο Τεχνολογικό
Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι πιο ειδικός

σε αυτό το θέμα Αφού έγινε μία σχετική

μελέτη διαπιστώθηκε ότι η φωτογραφία

τελικά είχε τραβηχτεί περίπου 400
μέτρα από την ακτή και ανατολικά της
αποβάθρας Προς επιβεβαίωση έγινε στη
συνέχεια μία σύγκριση δύο φωτογραφιών
αυτής του Φώσκολο και μίας μεταγενέστερης

όπου φαίνεται διπλό το καμπαναριό

και διαπιστώθηκε πράγματι ότι
επρόκειτο για ένα καμπαναριό στη φωτογραφία

του Φώσκολο και κατά συνέπεια

αυτή η φωτογραφία θα έπρεπε να είχε

τραβηχτεί μεταξύ του 1885 και του 1887

ή ακόμη και λίγο παλαιότερα που ήταν η
περίοδος κατά τον συγγραφέα Αριστόδημο

Πηλαβάκη που κτίστηκε το δεύτερο
καμπαναριό στην εκκλησία της Παναγίας
της Καθολικής

Τα εργαλεία
Σύμφωνα με τον Χρήστο Σεργίδη για

να μπορέσει να χρονολογήσει ή να ταυ
τοποιήσει κάποιος μια φωτογραφία πρέπει

να γνωρίζει αρκετά για μία εποχή

Να ανατρέχει σε γραπτές πηγές όπως
παλιά συγγράμματα εφημερίδες και κυβερνητικά

έγγραφα Επίσης σε παλιές
φωτογραφίες για σκοπούς σύγκρισης
αλλά και σε χάρτες της εποχής Όσον
αφορά τα κτήρια που τον ενδιαφέρουν
πάρα πολύ θα πρέπει να συγκεντρώσει
πληροφορίες σε σχέση με την ανέγερση

την καταστροφή και τις αλλαγές που
δέχθηκαν σε συγκεκριμένες χρονικές
στιγμές Το ίδιο ακόμη και για δέντρα
Ένα άλλο ζήτημα που καλείται να λάβει
υπόψη είναι οι παλιοί φωτογραφικοί φακοί

που όπως τονίζει ξεγελούν όσον
αφορά την απόδοση των αποστάσεων
Ακόμη πολλές φορές οι παλιές φωτογραφίες

τυπώνονται ανάποδα με οριζόντια

αναστροφή

Τα μηνύματα του παρελθόντος
Τα μηνύματα που έρχονται από το παρελθόν

θα πρέπει να μας προβληματίζουν
πάντοτε και μέσα από εποικοδομητικές
συζητήσεις να καταλήγουμε σήμερα σε
συμπεράσματα σε σχέση με διάφορες
ενέργειες και τρόπους που θα στοχεύουν
στη βελτίωση και μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα

του συστήματος διατήρησης
και αναβίωσης ιστορικών κτηρίων τονίζει

επιστρέφοντας σε κάποια στιγμή
στον προβληματισμό του για κτίσματα
του κυπριακού μοντερνισμού στην πόλη

της Λεμεσού που απειλούνται Πολλοί

θεωρούν ότι πρόοδος και εξέλιξη σημαίνει

να κοιτάζω προς το μέλλον ποδοπατώντας

το χθες Όλα αυτά μπορούν να
οδηγήσουν σε καταστροφικές ενέργειες
σε βάρος της κληρονομιάς μας 0 Χρι
στάκης Σεργίδης έγραψε τα ιστορικά βιβλία

Η Λεμεσός μέχρι την Τουρκοκρατία
και Λεμεσός Οινοπόλεως μέστωμα

ενώ εργασίες του φιλοξενήθηκαν σε ομαδικές

εκδόσεις Επίσης συμμετέχει ως
ομιλητής σε συνέδρια και δραστηριοποιήθηκε

κυρίως στην Επαρχιακή Επιτροπή

Λεμεσού του Συνδέσμου Πολιτικών

Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου

και στο Συντονιστικό Συμβούλιο Πολιτιστικών

Φορέων Λεμεσού

Βοηθούν η μόδα στην ένδυση
και οι πινακίδες οχημάτων
Σε άλλες φωτογραφίες που μπορεί

να αφορούν πρόσωπα ή γεγονότα

παρατηρεί με ποιον τρόπο
ήταν ντυμένοι οι άνθρωποι ιδίως τη
μόδα των γυναικείων ενδυμασιών
Εδώ αναφέρει το παράδειγμα από
μία φωτογραφία των Πανελλαδικών

Αγώνων στο ΓΣΟ της Λεμεσού
από τον φωτογράφο Γεώργιο Κυ

ριακίδη εποχή τονίζει όπου το
γυναικείο φουστάνι ανεβαίνει στο
γόνατο και μάλιστα επιδεικτικά
από γυναίκες της φωτογραφίας Είμαστε

στο 1925 όταν η μόδα ξέ

φυγε από την προπολεμική τάση
κάθε πόλεμος επιφέρει και αλλαγές

Ένα άλλο παράδειγμα χρήσιμης

για τον ερευνητή παρατήρησης
είναι τα μοντέλα και οι πινακίδες
εγγραφής των μηχανοκίνητων οχημάτων

Μπορούν επίσης να ληφθούν

υπόψη και άλλα δεδομένα
όπως διαφημιστικές πινακίδες δέντρα

ιδίως σε σύγκριση με άλλες
φωτογραφίες ή και να συνδυαστεί
η φωτογράφιση με γεγονότα ή πρόσωπα

που παρουσιάζονται σε άλλες

φωτογραφίες

Φωτογραφία της δεκαετίας του 20 από τον φωτογράφο
Γεώργιο Κυριακίδη για πρώτη φορά στη δημοσιότητα

Πηγή Αρχείο Χριστάκη Σεργίδη

Οι φωτογραφίες
ανατρέπουν μύθους
Μας παρουσιάζει μία άλλη
φωτογραφία η οποία κοσμεί τοίχο

της οικίας του Είναι αγνώστου
φωτογράφου και έχει χρονολογηθεί

γύρω στο 1885 Αυτή η φωτογραφία

μάς δίνει πολλά στοιχεία

για τη Λεμεσό ανατρέποντας
έναν μύθο που ακούγεται συχνά
μέχρι σήμερα Ξέρετε γελούσα
όταν έλεγαν επιτέλους το δημαρχείο

θα κάνει κάτι για να ξαναγυρίσει

η Λεμεσός στην πατροπαράδοτη

της θάλασσα κ.λπ
Μα ποια πατροπαράδοτη θάλασ¬

σα Εδώ η φωτογραφία όπου τα
κτήρια ήταν στα τείχη κατά μήκος

της ακτής χωρίς παραλιακό
δρόμο δείχνει ότι η Λεμεσός είχε

την πλάτη της γυρισμένη στη
θάλασσα Έχει αναφορές ο Ευστάθιος

Παρασκευάς ο οποίος
είχε το ψευδώνυμο Παλαίμαχος
για το πώς αυτά τα κτήρια τα
οποία έχω προσδιορίσει ένα
ένα ήταν σφαγεία και κρεοπωλεία

δηλαδή έσφαζαν ζώα και
μάλιστα πετούσαν ό,τι περίσσευε
από αυτά στη θάλασσα
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